

# WEBINAR

Date: May 10, 2023

6:30 - 8:00pm AST

Zoom (Virtual Platform)

Supporting the Health of  
Survivors of Family Violence  
in Family Law Proceedings

## Changing Professional Obligations for Family Law Lawyers Under the New Provisions of the Divorce Act

In this presentation we will briefly review the Divorce Act amendments, focusing in on new duties placed on the parties, judges and particularly lawyers. In particular, we will discuss how practicing lawyers must also follow the ethical duties as set by their provincial or territorial regulator and this is often consistent with the Federation of Law Societies of Canada Model Code of Professional Conduct. What lawyers may notice, however, is that all of these duties conflict and present additional challenges, particularly when dealing with claims of family violence and the rights of children. We will review cases around the country interpreting the scope of the new duties on lawyers as well as the responses to the ethical issues lawyers may consider in the context of family violence cases. We will conclude by posing recommendations that may be considered to reconcile the legislated and ethical duties of the family law lawyer today.

### Shelley Hounsell-Gray, K.C.



Shelley is trained in mediation and collaborative family law. She enjoys working with people to find solutions to resolve their legal problems, and to promote the interests of children. In addition to her practice, Shelley is a part-time professor at the Schulich School of Law (family law and child protection law), and a returning presenter at the National Judicial Institute (All Courts Seminar), Federation of Law Societies National Family Law Program, the Canadian Bar Association, Nova Scotia Legal Aid and community-based organizations.

### Dr. Ilana Dodi Luther



Ilana Luther received her Bachelor of Arts from Carleton University, and a Master of Arts in Political Science from York University. In 2004, she received her law degree from Osgoode Hall Law School, followed by a Master of Laws from Harvard Law School. She worked at legal aid in both Ontario and Nova Scotia. In 2015, Dr. Luther obtained her Doctorate in Law from Schulich School of Law. She began as Executive Director of the Access to Justice and Law Reform Institute in 2018 and teaches at Dalhousie University and Schulich School of Law on a part-time basis.

REGISTER TO ATTEND



ALLIANCE OF CANADIAN  
RESEARCH CENTRES  
ON GENDER-BASED VIOLENCE



Muriel McQueen  
Fergusson Centre for  
Family Violence Research

# WEBINAR

Date: Le 10 mai, 2023  
18 h 30 - 20 h. AST  
Zoom (Plateforme virtuelle)

Soutenir la santé des survivants  
de la violence familiale dans les  
procédures du droit de la famille

## Modification des obligations professionnelles des avocats spécialisés en droit de la famille en vertu des nouvelles dispositions de la Loi sur le divorce

Dans cette présentation, nous examinerons brièvement les modifications apportées à la Loi sur le divorce, en nous concentrant sur les nouvelles obligations imposées aux parties, aux juges et, en particulier, aux avocats. En particulier, nous discuterons du fait que les avocats en exercice doivent également respecter les obligations éthiques établies par leur organisme de réglementation provincial ou territorial, ce qui est souvent conforme au Code de déontologie professionnelle de la Fédération des ordres professionnels de juristes du Canada. Ce que les avocats peuvent remarquer, cependant, c'est que toutes ces obligations entrent en conflit et présentent des défis supplémentaires, en particulier lorsqu'il s'agit d'allégations de violence familiale et de droits des enfants. Nous passerons en revue les affaires qui, dans tout le pays, interprètent la portée des nouvelles obligations des avocats ainsi que les réponses aux questions éthiques que les avocats peuvent se poser dans le contexte des affaires de violence familiale. Nous concluons en formulant des recommandations qui pourraient être envisagées pour concilier les obligations législatives et éthiques de l'avocat spécialisé en droit de la famille aujourd'hui.

### Shelley Hounsell-Gray, c.r.

"Tout le monde a une histoire! Ces mots ont guidé Shelley Hounsell-Gray, K.C. dans sa pratique du droit de la famille depuis 24 ans. Shelley est formée à la médiation et au droit familial collaboratif. Elle aime travailler avec les gens pour trouver des solutions à leurs problèmes juridiques et pour promouvoir les intérêts des enfants. En plus de sa pratique, Shelley est professeur à temps partiel à la Schulich School of Law (droit de la famille et droit de la protection de l'enfance), et présente régulièrement des exposés à l'Institut national de la magistrature (All Courts Seminar), au Programme national de droit de la famille de la Fédération des ordres professionnels de juristes du Canada, à l'Association du Barreau canadien, à l'Aide juridique de la Nouvelle-Écosse et à des organismes communautaires.



### Dre. Ilana Dodi Luther

Ilana Luther est titulaire d'une licence en arts de l'université de Carleton et d'un master en sciences politiques de l'université de York. En 2004, elle a obtenu son diplôme de droit à l'Osgoode Hall Law School, puis un Master of Laws à la Harvard Law School. Elle a travaillé pour l'aide juridique en Ontario et en Nouvelle-Écosse. En 2015, Mme Luther a obtenu un doctorat en droit de la Schulich School of Law. Elle est devenue directrice exécutive de l'Access to Justice and Law Reform Institute en 2018 et



Inscrivez-vous pour participer!



Centre Muriel McQueen  
Ferguson pour la recherche  
sur la violence familiale



ALLIANCE OF CANADIAN  
RESEARCH CENTRES  
ON GENDER-BASED VIOLENCE